
یکشنبه 18 دی 141401
 شماره  8684

دی
شی

خور
د 

حام
ی/ 

هر
مش

س: ه
عک

رئیس سابق انجمن جنگلبانی ایران معتقد است 
که با شعار نمی شــود یک میلیارد اصله درخت در 
کشور کاشــت و آن  را به ثمر رساند. این طرح ها با 
عقل و منطق کارشناســی جور درنمی آید؛ ضمن 
آنکه بایــد دید طرح توجیهی کاشــت این تعداد 
درخت در ایران طی 5سال بر چه اساسی نوشته 
شده است؟ چون کارشناســان امور جنگل که در 
بطن این ماجرا نیز هســتند می گویند کاشــت 
یک میلیارد اصلــه درخت در 5ســال امکانپذیر 
نیست؛ ضمن آنکه تامین حجم آب زیادی که برای 
نگهداری از این تعداد درخت با وجود بحران آبی 

در کشور نیاز است، خود محل سؤال است.
کیادلیری می افزاید: جنگل زاگرس در حال نابودی 
اســت و جنگل های شــمال هم وضعیت بهتری 
ندارند؛ بنابراین بهتر است سازمان منابع طبیعی 
به جای آنکه به فکر کاشت درخت باشد در اندیشه 
حفظ درختان موجود جنگلی باشد و مسئله چرای 
دام در جنگل ها را حل کند. حدود 5میلیون دام در 
کشور وجود دارد و حالا تصور کنید اگر این تعداد 
روزانه یک نهال بخورند، 5میلیون نهال در کشور 
نابود می شود. پس باید ابتدا این مشکلات را حل 

کرد و بعد به فکر درختکاری در جنگل افتاد.

اصرار به توسعه صنایع، بدون توجه به اسناد بالادستی در سود مالی ناشــی از  یارانه های دولتی اختصاص یافته به آنهاست؛ چون آنطور که محسن 
موسوی خوانساری به همشهری می گوید اختصاص گاز، آب و برق ارزان با یارانه ملی و فروش محصول نهایی به قیمت جهانی برای صنایع سود خالص 
دارد؛ به طور مثال دولت، گاز و برق این صنایع را یک بیستم قیمت جهانی حساب می کند؛ بنابراین این صنایع اگر حتی هزینه خط لوله آب را هم بدهند، 
باز هم صرفه اقتصادی دارند، اما مشکل اینجاست که هزینه تخریب محیط زیست در مسیر احداث کارخانه ها و خط لوله، اصلا در محاسبات شان 

نمی گنجد؛ بنابراین اگر دولت ها تصمیم بگیرند که قیمت واقعی انرژی را از صنایع بگیرند، آنها خود به خود به سواحل منتقل خواهند شد.

ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
سرانجام پیشــنهاد کاشت یک میلیارد 
اصله درخت در کشور را به دولت رساند و 
آنطور که کامران پورمقدم، رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری در 
مراسم پویش ایران سرسبز اعلام کرد: نهضت کاشت یک میلیارد اصله درخت در این سازمان آغاز شده 

و قرار است طی 5سال یک میلیارد اصله درخت در کشور کاشته شود. اما طرح کاشت یک میلیارد اصله 
درخت در ایران طی 5سال امکانپذیر است؟ هزینه کاشت این تعداد درخت چقدر است و چند هکتار زمین 
برای کاشت نیاز است؟ هزینه نگهداری درختان پس از کاشت چقدر است و آیا دولت توان تامین این هزینه 
را دارد؟کارشناسان امور جنگل و گیاه شناسان به همشهری گفته اند که این برنامه به دلیل نبود بودجه 

کافی و کمبود شدید آب در کشور بسیار بلندپروازانه است و امکان اجرا ندارد.

در روزهای اخیر،کلنــگ احداث کارخانــه ای در حریم 
اکولوژیک تالاب بختگان زده شد که هنوز از سازمان حفاظت 
محیط زیست و منابع طبیعی مجوز ندارد. این کارخانه قرار 

است در مراتعی ساخته شــود که در فلات کم آب مرکزی 
ایران جلوی پیشروی بیابان را می گیرند.فرهاد طهماسبی، 
نماینده مردم نی ریز، اســتهبان و بختگان در مجلس در 
آیین کلنگ زنی کارخانه تولید آهن اسفنجی در شهرستان 
بختگان اعلام کرده است که این کارخانه می تواند فارس را 
در آینده تبدیل به قطب صنعتی کند. آب مورد نیاز این طرح 
بزرگ صنعتی نیز از خلیج فارس تأمین خواهد شــد و آبی 
از منابع زیرزمینی شهرســتان برای این صنعت اختصاص 

نخواهد یافت.

رویای کاشت یک میلیارد درخت 

تهدید بختگان

  کارشناسان: 60هزار میلیارد تومان بودجه می خواهد   منابع طبیعی: یک میلیارد درخت در 5سال می کاریم

شناسایی 140اثر تاریخی  در 
16محوطه باستانی سد »چم شیر«

مدیر پــروژه و ناظر کاوش های نجات بخشــی ســد و نیروگاه 
»چم شیر« از شناسایی ۱۴0اثر تاریخی در ۱6محوطه باستانی 

کاوش شده در حوضه آبگیر سد چم شیر خبر داد.
محمدحسین عزیزی خرانقی به پژوهشــگاه میراث فرهنگی 
و گردشــگری اطلاع داد که پروژه نجات بخشــی محوطه های 
تاریخی سد چم شــیر با انجام کاوش در ۱6 محوطه فرهنگی - 

تاریخی شناسایی شده در این محدوده آغاز شد.
به گفته او، سد و نیروگاه چم شیر در استان کهگیلویه و بویراحمد، 
شهرستان گچساران روی رودخانه زهره، مراحل پایانی ساخت 
خود را سپری می کند و کارفرمای این طرح، شرکت آب و نیروی 

ایران است.
این باستان شناس افزود: محدوده مخزن این سد تاکنون 2بار 
مورد بررسی باستان شناسی قرار گرفته و به طور کلی تعداد ۱۴0 

اثر فرهنگی- تاریخی در آن شناسایی شده است.
او ادامه داد: در ســال های ۱۳۹5 و ۱۳۹۸، ۳0 محوطه از میان 
محوطه های شناسایی شده توســط مدیر پیشین کاوش های 
نجات بخشی سد و نیروگاه چم شیر انتخاب شد و مورد گمانه زنی 

به منظور تدقیق وجود نهشته های فرهنگی، قرار گرفت.
عزیزی خرانقی گفت: در ســال های گذشــته ۹محوطه به 
پیشــنهاد و انتخــاب مدیر پروژه پیشــین مــورد کاوش 
باستان شناسی قرار گرفته بود و در ســال جاری با توجه به 
نزدیکی زمان مقــرر آبگیری، پژوهشــگاه میراث  فرهنگی 
و گردشــگری در توافقی با پروژه چم شــیر، ۱6تیم کاوش 
باستان شناســی را در منطقه به منظور کاوش نجات بخشی 
محوطه های پیشــنهادی، همچون ۹محوطه قبل، مستقر 
کرد.مدیر پروژه و ناظر کاوش های نجات بخشی سد و نیروگاه 
چم شــیر با بیان اینکه اســتقرار و مدیریت ۱6تیم کاوش 
به صورت همزمان نیاز به هماهنگی بالایی بین پژوهشــگاه 
میراث  فرهنگی و گردشگری و مسئولان پروژه سد و نیروگاه 
چم شیر داشت، تأکید کرد: خوشــبختانه این مهم صورت 
پذیرفت و گروه های انتخاب شــده از نیمه آذر ماه امسال در 
منطقه مستقر شدند و کاوش نجات بخشی در محوطه های 

انتخاب شده، آغاز و تاکنون نیز ادامه دارد.
او با بیان اینکه از ۱6گروه کاوش، 6گروه از همکاران پژوهشکده 
باستان شناسی و میراث فرهنگی و ۱0گروه از پژوهشگران آزاد 
به صورت پیمانی مشغول حفاری هستند، گفت: قدیمی ترین 
محوطه از بین محوطه های انتخاب شــده، دارای نهشته های 
فرهنگی از دوره عیلام میانه و جدیدترین آنها به دوران متأخر 

اسلامی، باز می گردند.
عزیزی خرانقی افزود: بیشتر محوطه ها دارای یک یا 2رج معماری 
سنگی خشــکه چین و گاهی موارد ملات گل است و به صورت 
کلی به جز محوطه عیلامی، مابقی محوطه ها عموما استقرارهای 
کوچ نشینی از دوران میانه تا متأخر اسلامی هستند و در مواردی 
حتی سفال های شاخص برای تاریخگذاری نسبی از کاوش برخی 

محوطه ها به دست نیامد.
مدیر پروژه و ناظر کاوش های نجات بخشی سد و نیروگاه چم شیر 
گفت: با توجه به ماهیت محوطه، آثار فرهنگی منقول ازجمله 
سفال، به صورت بســیار محدودی در کاوش ها یافت می شود و 
همین موضوع، تاریخ گذاری دقیق محوطه ها را در این مرحله 

بسیار دشوار می کند.
شهرام زارع، مدیر پیشــین پروژه مطالعات باستان شناسی 
نجات بخشی سد چم شیر نیز پیش تر گفته بود: در محدوده 
آبگیر سد چم شیر بیش از ۱۴0 اثر و محوطه شناسایی شده 
اســت که همه این آثار پس از آبگیری کامل ســد زیر آب 

خواهند رفت.

سیاست شکست خورده پول پاشی 
به بهانه جنگل کاری

وضعیت جنگل های کشــور به گونه ای 
است که هر سال با تخریب بخش هایی 
از آنها مواجه هستیم؛ بنابراین هم اکنون 
نیاز به کاشــت یک میلیارد درخت به 
دلایل مختلف نداریــم. قبل از اینکه به 
فکر کاشت درخت باشــیم باید به فکر حفظ درخت های 
موجود باشــیم. هزاران هکتــار از جنگل هــای طبیعی 
زاگرس و هیرکانی سالانه به دلایل مختلف از بین می روند. 
مهم ترین عامل هم چرای بی رویه و تغییر کاربری وسیع در 
جنگل هاست؛ بنابراین در وهله نخست، نیاز است تا سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور به جای اینکه بودجه کاشت 
یک میلیارد اصله درخــت را تامین کند، بودجه حفاظت از 
جنگل های موجود در کشور را بیشتر کند تا جلوی تخریب 
جنگل ها گرفته شود. پول پاشی برای کاشت جنگل، کاملا 
ناموفق است و یک نوع فساد جدید برای عده ای که دنبال 
اجرای طرح های اینچنینی هستند، ایجاد می کند تا محیط 
طبیعی کشور را تخریب کنند و گونه های خارجی و مهاجم 
وارداتی در عرصه های طبیعی بنشانند. نمونه های بارز این 
موضوع را در خوزستان، هرمزگان و سیستان وبلوچستان 
دیده ایم که چگونه گونه های مهاجــم در این مناطق زیر 
عنوان درختکاری و جنگل کاری کاشــته شدند؛ بنابراین 
سیاســت کاشــت یک میلیارد اصله درخت نیز از همین 
حالا شکست خورده اســت و امیدواریم متخصصان پیش 
از اجرایی شــدن این طرح، فرصت اظهارنظر در مورد آن را 

داشته باشند. 
نکته دیگر این است که جنگل های مصنوعی همیشه باید 
توسط انســان تا مقطعی از عمر درختان آبیاری شوند. در 
شرایط فعلی کشور که حتی آبیاری پارک ها را هم نمی توان 
انجام داد و بخشنامه شــده که به دلیل بحران آب نشاندن 
درخت جدید در پارک ها ممنوع است، رئیس سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری چگونه می خواهد این پروژه را اجرا کند 
و حجم بالای منابع آبی در این پروژه را چگونه می خواهد 
تامین کند؟ سازمان منابع طبیعی بهتر است به جای اجرای 
چنین طرح هایی جلوی تخریب جنــگل در نقاط مختلف 
کشور را می گرفت و بعد به فکر کاشــت یک میلیارد اصله 

درخت می افتاد.

برای حدود مجاز آلودگی خاک و آلاینده های 
ورودی بــه آن تدوین شــده و حــدود مجاز 
آلودگی و آلاینده های ورودی به خاک نیز 
براساس قانون حفاظت از خاک ابلاغ شده 
است. برای این منظور استانداردهای انواع 
کود، آفت کش ، سم و بهبود دهنده رشد 
گیاه توسط سازمان ملی استاندارد، وزارت 
بهداشت، سازمان حفاظت محیط زیست و 

وزارت جهاد کشاورزی استخراج شد.

671
استاندارد

پلنگ دیگر در زیستگاه های استان لرستان 
مشــاهده شــد و با ثبت این پلنــگ ایرانی 
تعداد پلنگ های مشــاهده شــده در این 
اســتان به 3قلاده رسید. ســومین پلنگ 
مشــاهده شــده در زیســتگاه های استان 
لرستان در منطقه درب گنبد شهرستان 
کوهدشت مشــاهده شــده است. پلنگ 
ایرانی یکی از بزرگ ترین زیرگونه های پلنگ 
است که بومی غرب آسیاست و در معرض 

خطر انقراض قرار دارد.

یک
قلاده

کشور در صورت نبود برنامه ریزی مناسب 
بــا خطــر بحــران آب مواجــه می شــوند و 
بــه  گفتــه اتابــک جعفــری، مدیرعامــل 
شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور، 
در شــبانه  روز، ۶3۵هــزار مترمکعــب آب 
شیرین ســازی می شــود و در اســتان های 
هرمــزگان، سیســتان  و بلوچســتان، 
خوزستان، یزد، مازندران، گیلان، سمنان، 
البرز، اصفهان، کرمان، مرکزی و گلستان از 
آب شیرین سازی  شده استفاده می شود.

260
شهر

برگزاری کنفرانس دیپلماسی 
و معضلات  مرزی محیط زیست

وزارت امور خارجه کشــورمان اعلام کرد: با هدف 
رســیدگی به مســائل و معضلات زیست محیطی 
فرامــرزی کشــور، ایــن وزارتخانــه نخســتین 
کنفرانس ملی دیپلماســی و چالش های فرامرزی 

زیست محیطی را برگزار می کند.
بر همیــن اســاس، مرکــز مطالعات سیاســی و 
بین المللی وزارت امــور خارجه پــس از برقراری 
هماهنگی های لازم با ســایر دســتگاه های متولی 
حوزه مسائل زیست محیطی و مراکز مختلف علمی، 
پژوهشی و دانشگاهی کشــور، کنفرانس مزبور را 
در ۴ حوزه »تغییــرات آب و هوایی«، »توفان های 
گردوغبــار«، »رودخانه های مــرزی«، »منابع آب 
مشترک« و »آلودگی های دریایی« در تاریخ بیستم 

دی ماه۱۴0۱ برگزار می کند.
وزارت امور خارجــه اعلام کــرد: مهم ترین هدف 
از برگــزاری ایــن رویداد، توســعه دیپلماســی 
زیســت محیطی با اســتفاده از همه ظرفیت های 
ملی، بررسی چالش های فرامرزی زیست محیطی 
و شناسایی راهکارهای مقابله با آنهاست.وزارت امور 
خارجه ابراز امیدواری کرده است ابتکار مزبور، زمینه 
هم افزایی و مشارکت حداکثری تمامی دستگاه های 
دولتی و مراکز دانشگاهی کشور را در راستای هدف 
یادشــده فراهم آورد.  در برگــزاری این کنفرانس، 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت، وزارت نیرو، 
 وزارت نفت و ســازمان هواشناسی کشور مشارکت

خواهند داشت.

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر روز

 خبرخوان

حسین آخانی؛ استاد گیاه شناسی دانشگاه تهراندریچه

تأمین امنیت غذایی، نیازمند 
حفاظت از خاک است 

لادن رضــی کردمحلــه، مدیــرکل دفتــر 
حفاظت و مدیریت آب و خاک : کیفیت 
خاک در ایران نیازمند توجه ویژه است و 
 خاک های درجه یک در کشاورزی و منابع 
طبیعی بایــد در برابــر هرگونــه تخریب و 
آلودگی حفاظت شوند. برای تامین امنیت 
غذایــی در آینده بایــد به صورت جــدی از 

خاک حفاظت کنیم.

تعداد زیادی از پرندگان شکاری 
ایران قاچاق شده اند 

حســن اکبــری، معــاون محیط زیســت 
طبیعــی و تنــوع زیســتی: حجــم قاچــاق 
پرندگان شکاری به ویژه بحری، شاهین و 
بالابان بسیار زیاد است. هر سه گونه در 
خطر انقراض هستند. در ۵سال گذشته 
بیش از ۷۰۰قطعه هوبــره از قاچاقچیان 
کشف و در ۱۰سال گذشته نیز ۸۰۰قطعه 
از گونه های شاهین کشف و ضبط شد.

بنادر شمال و جنوب کشور ملزم به 
رعایت موازین محیط زیستی هستند 
مجتبی ذوالجودی، معاون محیط زیست 
مــــدیــــریت  تـــالاب هـــــا:  و  دریــایـــــــی 
زیســت  محیطی بنــادر تجــاری شــمال و 
جنوب اجرایی شــد. فعالیت آنهــا ملزم به 
رعایت موازین زیست محیطی در حفاظت 
از دریاها همــگام با توســعه و بهره برداری 
اقتصادی است.  تخلفات زیست محیطی 

زیادی در بنادر تجاری وجود دارد.

زهرا رفیعیگزارش2
روزنامه نگار

هادی کیادلیری، اســتاد دانشگاه و رئیس سابق 
انجمن جنگلبانی ایران از آن دسته کارشناسانی 
است که می گویند این طرح نه تنها بلندپروازانه 
است که اصلا قابلیت اجرا هم ندارد. به گفته این 
متخصص امور جنگل، موضوع کاشت یک میلیارد 
اصله درخت در ایران یک بخش اقتصادی و یک 
بخش فنی دارد و باید دید دوستانی که این طرح 
را پیشــنهاد کرده اند بحث امکان ســنجی آن  را 

چگونه دیده اند. 
کیادلیری به همشــهری می گوید: برای کاشت 
یک میلیارد نهال در کشــور و درنظر گرفتن این 
موضوع که در هر هکتار 500نهال کاشــته شود، 
نیاز به 2میلیون هکتار زمین اســت. در هر نقطه 
هم نمی تــوان درخت کاشــت؛ بنابراین در قدم 
اول باید دید این 2میلیون هکتار زمین در کدام 
مناطق است؟ رئیس سابق انجمن جنگلبانی ایران 
می گوید: برای هر هکتــار درختکاری نیز حدود 
۱5میلیون تومان هزینه می شود که اگر این رقم 
در2میلیون هکتار ضرب شــود ۳0هزار میلیارد 

تومان فقط هزینه کاشت درختان است. 
به گفته این استاد دانشگاه، درختان کاشته شده 
نیاز به نگهداری و مراقبــت دارند و موضوع تنها 
محدود به کاشت درخت نیست. نگهداری سالانه 

هر هکتــار جنگل هم نیازمنــد 5میلیون تومان 
هزینه اســت که با احتســاب هزینــه نگهداری 
2میلیون هکتار جنــگل با تعــداد یک میلیارد 
 اصلــه درخت ۱0هــزار میلیارد تومــان بودجه

 می خواهد. 
هر درخت نیز به طور میانگین ۳سال زمان برای 
مراقبت و نگهــداری نیاز دارد کــه اگر این عدد 
در این زمان ضرب شــود، هزینه کلی نگهداری 
یک میلیارد اصله درخت ۳0هزار میلیارد تومان 
است؛ بنابراین کاشــت و نگهداری از یک میلیارد 
اصله درخت با هزینه امروز 60هزار میلیارد تومان 

نیاز دارد.
هادی کیادلیری می گوید: در طرح تنفس جنگل 
برای حفظ و صیانت از جنگل هیرکانی که قدمت 
چندمیلیون ساله دارد با تمام گونه ها و زیستگاه 
آن، تنها ۸0میلیــارد تومان بــرای نگهداری و 
صیانت نیاز بود که همان هــم تخصیص نیافت؛ 
البته هیچ کس با طرح کاشــت درخت مخالفتی 
ندارد، اما آیا طراحان طرح کاشــت یک میلیارد 
درخــت محاســبه کرده انــد که بــرای همان 
جنگل کاری هایــی که در گذشــته انجام شــد، 
چقدر هزینه شد و چه تعداد درخت در آن طرح 

باقی ماند؟ 

کلنگ زنی بدون مجوز
سیروس زارع، فعال محیط زیست در گفت وگو با همشهری می گوید: 
مراسم کلنگ زنی احداث کارخانه آهن اسفنجی بدون اخذ مجوزهای 
لازم از سازمان های منابع طبیعی، سازمان حفاظت محیط زیست و 
آب منطقه ای زده شده است. مجموعه مدیران شهرستان بختگان، 
خیلی دلشــان می خواهد برای این منطقه کاری انجام دهند، ولی 
به نظر می رســد آنها اطلاعات کافی از اینکه چــه چیزی به صلاح 
منطقه، مردم و کشور است را ندارند؛ چون این منطقه پروانه مرتع 
دارد. کمیته فنی سازمان منابع طبیعی نیز متفق القول اعلام کرده 
است این منطقه اگرچه در مناطق چهارگانه حفاظت شده نیست، 
ولی به دلیل پوشش مرتعی ۳5درصدی نباید تخریب شود.به گفته این 
فعال محیط زیست، آب در منطقه وجود ندارد، ولی با انتقال آب از خط 
مس سرچشمه می توان به این کارخانه آبرسانی کرد. مسیر چند صد 
کیلومتری انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان به مس سرچشمه 
و سپس به »دهمرد« بختگان نیز عرصه وسیعی از طبیعت را از بین 
می برد. ضمن آن که  ماده معدنی اولیــه برای تولید آهن هم وجود 
ندارد.سیروس زارع می گوید: محل کلنگ زنی در مسیر پیشتازی 
بیابان به سمت استان فارس است و اختصاص ۱50هکتار مرتع به 
یک صنعت آب بر، منابع ملی را حیف می کند؛ ضمن اینکه این صنعت 
برای اشتغال 200نفر ساخته می شود، ولی دامنه تخریب آن فراتر 
از منافعش اســت.او می گوید: حدود 20روز است که ماشین آلات 
صنعتی در حال تخریب مراتع منطقه هستند و این به معنای توسعه 

دامنه اثر ریزگرد ها در منطقه است.

براساس اسناد بالادستی مثل اسناد آمایش سرزمین و برنامه های توسعه، 
صنایع آب بر باید در حاشیه دریای عمان توسعه پیدا کنند، ولی به گفته 
محســن موسوی خوانســاری، عضو انجمن آب و خاک پایدار ایرانیان و 
کارشناس حوزه آب، به دلیل تصمیم اشــتباه در دولت حسن روحانی، 
انتقال آب به فلات مرکزی نسبت به انتقال صنایع به حاشیه دریا اولویت 

یافته است.
او در گفت وگو با همشهری می گوید: سیاست انتقال آب به فلات مرکزی 
کماکان ادامه دارد و چند برنامه انتقال آب به یزد، اصفهان، خراسان، فارس 
در دستور کار قرار گرفته است. اساسا شــهرهایی مانند تهران، اصفهان، 
شیراز، قم و یزد در فلات مرکزی قرار دارند و این مناطق از نظر آب بسیار 
ضعیف هستند. به قدری نسبت جمعیت و صنایع به منابع آبی زیاد است که 
با برنامه های انتقال آب چندصد میلیون مترمکعبی هم نمی توان نیاز ها را 

برطرف کرد؛ بنابراین احداث صنایع آب بر در فلات مرکزی ایران حتی اگر 
مجوز زیست محیطی هم داشته باشد، کاملا اشتباه است.

او معتقد است که کارخانجات صنعتی حوالی اصفهان را هم باید به حاشیه 
دریا منتقل کرد. موسوی خوانساری می گوید: فلات مرکزی ایران جایی 
برای توسعه صنعتی ندارد و استان های این منطقه باید بر توسعه جاذبه های 
تاریخی و گردشگری متمرکز شوند. براساس برنامه های بالادستی جمعیت 
در این مناطق باید کاسته شود. نه اینکه با احداث صنایع به افزایش جمعیت 
در این مناطق کمک کرد. فلات مرکزی با وجــود اینکه ۴0میلیون نفر 
جمعیت دارد، تنهــا ۱0درصد آب تجدیدپذیر کشــور را دارد که این به 
هیچ وجه پاسخگوی نیازها نیســت؛ ضمن اینکه تالاب ها و رودخانه های 
فلات مرکزی که حالا دیگر فصلی شده اند، زمانی احیا می شوند که مصرف 

آب در این مناطق مدیریت شود.

2میلیون هکتار زمین برای کاشت یک میلیارد درخت 

توسعه صنعتی در فلات مرکزی اشتباه است

جنگل های موجود را حفظ کنند، کافی است

نابودی محیط زیست با یارانه انرژی

گزارش
محمد باریکانی

دبیر گروه زیست بوم

کارشناسان: احداث صنعت آب بر تولید آهن در فلات مرکزی ایران، بیابانزایی را تسریع می کند


